
Chci na univerzitC dvojjazyCni prostfedi 
,Univerzita Pardubice 
pozadala o institucionalnf 
akreditaci pro sest oblasti 
vzdelavanf," i'fka Jiri Malek, 
novy pardubicky rektor. Je 
teprve ctvrtou skolou v zemi, 
jez tak zasadnf krok ucinila. 

MARTIN RYCHLiK 

LN Mrzi vas, ze nemate dekret 
z rukou pana prezidenta? 

Jmenovaci dekrety podepsane 
prezidentem republiky a pi'edse
dou vlady CR jsem obddel spo
lecne s ostatnimi nove jmenova
nym i rektory z rukou ministra 
skolstvi v prostorach Karolina. 
Vlastni akt by I slavnostni a dtistoj
ny. Ne, nijak me nemni, ze se ne
uskutecni l na Pra:lskem hrade, 
jak byvalo drive zvykem. 

LN Jak se divate na eventualni 
politicke angazma vaseho kole
gy Mikulase Beka z Brna, ktery 
mozna zkusi volby do Senatu? 
Sam jste rovnez kandidoval. 

Nevim, zda mi pi'islusi se vyjad
l'ovat k zamyslenemu politicke
mu angazma pana rektora Beka. 
Obecne si vsak myslim, ze je 
dobl'e, kdyz I ide, ktei'i se osvedCi
li v nelehkych vyjednavanich na 
univerzitach, nabidnou svoje zku
senosti a rozhled v politice a pl'i 
sprave veci vei'ejnych .. . 

LN A vy? Budete jako rektor spi
se tim pracujicim dovniti', ane
bo budete vei'ejne hodne videt? 

Kazda uni verzita je do jiste 
miry svet sam o sobe a vyzaduje 
pine nasazeni. Mnozstvi dtile:l i
tych veci, kter)lm je ti'eba venovat 
pozomost, urci te neklesa, ale ros
te. Bylo by vsak chybou se sou
sti'edit pouze ajen na vniti'ni chod 
instituce. Chci se venovat i obec
nejsim vecem, jakymi jsou ti'eba 

spoluprace univerzit v domacim 
i mezinarodnim mei'itku. Napl'i
klad v ramci Evropske asociace 
univerzit, ale i na bi lateralni bazi 
s partnerskymi skolami v Evrope, 
USA, Japonsku a dalsich zemich. 

LN Jake budou vase priority? 
Mam ti'i. Prvni priorita se tyka 

vzdelavaci cinnosti a souvisi s no
vymi institucionalnimi akreditace
mi . Domnivam se, zeje to pi'ilezi
tost, ktera se da vyuzit k vetsi pro
vazanosti a spolupraci faku lt 
v ramci cele univerzity. Univeni
ta Pardubicejiz pozadala Narodni 
akreditacni Ui'ad o institucionalnf 
akreditaci pro sest oblasti vzdela
vani: doprava, ekonomicke obo
ry, historicke vedy, chemie, infor
matika a zdravotnicke obory. 

Druhou prioritou je vyzkum, 
kde bych chtel dbat na kvalitu -
mimo jine tim, ze vytvoi'ime lepsi 
podmfnky pro samotne vedce 
a zaroven i mezinarodni spolupra
ci, kteraje onou ti'etf prioritou. 

LN A neni to jen obecna prokla
mace? Jak se to da zai'idit? 

Kvalitni vyzkum samozl'ejme 
zavisi na praci konkretnich tymti. 
Rada lidi je pi'esvedcena, ze vy
zkum se da naplanovat. Vyzkum 
seale planuje velmi obtfzne- pra
ve proto, ze je vazan na aktivity 
jednotli vcti ajejich konkretnf spo
Jupraci . Chtel bych vytvorit pi'iz
nivejsf prostl'edf pro spolupraci 
a vedecky r(lst zejmena mladych 
vedcti ajcjich interakci s nej lepsf
mi pracovisti ve svetovem mel'ft
ku. Proto me zajfma prave i ona 
mezimirodnf spoluprace. 

Rad bych, aby nase vzdelavaci 
a vyzkumne prosti'edi bylo dvojja
zycne. A to nejen mezi uciteli 
a studenty, ale i na dalsfch (lrov
nfch. Aby zahran icni pracovnfk 
mohl komunikovat se vsemi, s ni 
miz pl'ijde do styku, ales poi\ v ele
mentarni anglictine. Vybudovali 
jsme pekne zazemi, marne ucele
ny kampus, ktery chvali zejmena 
nasi zahranicnf kolegove. v tuto 

) 

chvili bychom se ale meli vcno
vat konkretnim vectctim. Mluvit 
s nimi, snazit se naplnovat jejich 
pi'edstavy a usilovat o to, aby
chom zaujimali takove mfsto ve 
vede a vyuce, ktere nam nalezf, 
abychom dokazali mobili zovat 
vlastni zdroje a nej lepsf si ly. 

LN Jaka je role regionalni vyso
ke skoly pro roky 2018 az 2022? 

Zde se musfm ohradit: Univer
zi ta Pardubicc nenf ,regionalni 
vysokou skolou". Ptisobfme sice 
v mcnsfm mest mimo metropolit
nf oblast, ale v l'ade oborti marne 
nadregionii ln f p(•sobnost. Nasi 
studenti nepochazeji pouze z nej
bli zsiho okoli, ale oborove speci
ficky pokryvaji prakticky celou 
republiku . Samozl'ejme marne 
i zahranicni studenty. A ve vede, 
vyzkumu je nadregionalni ptisob
nost jeste vice patma. Napi'iklad 
podle citacnf analyzy jednoho pro
centa nejvice citovanych vedec
kych publikaci v celosvetovem 

mei'itku (Essential Science Indica
tors) pati'ime mezi osm nejlep
sich ceskych univerzit. Rad bych 
ve svem ctyl'letem obdobi v tech
to trendech pokracoval i v jinych 
oborech, ktere jsou tradicne pesto
vany na nasi univerzite. Chci, aby 
nase uspechy byly dostatecne zna
me a pomohly nam v ziskavani 
kvalitnich zajemcti 0 studium, 
coz je cilem univerzit, ktere ne
chteji hratjen tu regionalni roli. 

LN Sam jste chemikcm, chemic
ka fakulta rna renome. Je che
mic stale vedecky nejsilnejsi? 

z vedeckeho hlediska je urcite 
nejsilnejsim oborem. Pokud se bli
ze podivame na data z publikacnf
ho hodnocenf vyzkumu v Cesku, 
pak nase faku lta chemicko-techno
logicka pati'i mezi tl'i nejlepsi uni
verzitni pracoviSte v zemi. Vse 
ale nenf jen o sile a publikacni vy
konnosti. s potesenim sleduji, ze 
napi'iklad mezi top publikacemi 
kazdorocne vybiranymi panelo-

V tuctu nolfYch rektoru. Poi'atkem unora se uradu ujalo dvanact rektoru vysokych 
skol, mezi nimiz byli rektori Univerzity Karlovy, CVUT i'i Univerzity Palackeho a take Jiri 
Malek z Univerzity Pardubice (tfetf zprava). Dekrety jim sice podepsal Milos Zeman, 
ktery ale vynechal tradii'nf slavnostnf jmenovanf na Hrade a prenechal akt ministru 
sko lstvf, jenz rektory poveri l v Karolinu. Devetapadesatilety profesor Jirf Malek (vlevo) 
je fyzika lnfm chemikem, kter¥ V'{chodoi'eskou univerzitu jiz jednou ved l - v letech 2006 
ai 2010. Skole se pred par lety podari lo zfskat dfky chemikovi Janu Macakovi elitnf ERC 
grant, ale slavu sko ly sfri i dalsf vedci, jako jsou Michal Holi'apek (diagnostika rakoviny), 
Tomas Syrovy (chytre textilie) anebo historik Petr vorel. FOTO MAFRA ACT 

vym zptisobem se pravidelne 
umist'uji tl'eba i prace nasich histo
rikti z faku lty filozoficke. 

LN Unikatni je vase fakulta re
staurovani, sidlici v Litomysli. 
Jak se ji dai'i? Je 0 ni zajem? 

Fakulta je jedina z nasich sed
mi, ktera nesidli v Pardubicfch; 
vznikla jako samostatna fakulta 
v roce 2005, ale navazuje na di'i
vejsi, jiz petadvaceti letou tradici 
restauratorske vyuky. Je to praco
viste rozsahem sice nevelke, ale 
ktere si vydobylo respekt v oblas
ti restaurovani pamatek. Je velice 
vyberovou skolou, a tak na ni stu
duje jen devet desitek nejtalento
vanejsich. Nasi restauratol'i se po
di leji na i'ade projektti doma i v za
hranici - na podzim napl'iklad 
tym pod vedenim Jakuba Douba
la dokoncil restaurovani vzacne
ho gotickeho nahrobku a tumby 
Amosta z Pardubic ve farnim kos
tele v polskem Kladsku. Dalsfch 
pl'ikladti prace je ovsem spousta. 

LN Muze byt univerzita v Pardu
bicich mezinarodni? Da se pra
covat na ,internacionalizaci"? 

Ano, marne ambici byt mezina
rodne uznavanou uni verzi tou. 
A to nejen ve vectecko-vyzkum
nych aktivitach. I co se tyee vzde
Iavani, chceme vytvaret co nej lep
si podminky pro mezinarodni spo
lupraci, nejen pro vyjiZdeni do za
hranici, ale vytvaret dvojjazycne 
prosti'edi pi'imo doma, pl'ilakat dal
si mlade talentovane lidi ze sveta. 
v ramci nejrtiznejsich programti 
ll nas j iz nyni studuje na jeden ci 
dva semestry Ci cele studijni pro
gramy na 500 zahranicnich stu
dentti ze 70 zemi. Chceme byt vni
mani jako modemi, otevi'ena ali
beralni instituce, ktera umi peco
vat nejen o sve studenty a zamest
nance, ale komunikovat takes ve
i'ejnosti jazykem a stylem, jemuz 
rozumi a najde v nem pro sebe uzi
tek i mezinarodni vei'ejnost. 
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„Univerzita Pardubice požádala o institucionální akreditaci pro šest oblastí vzdělávání,“ říká Jiří 
Málek, nový pardubický rektor. Je teprve čtvrtou školou v zemi, jež tak zásadní krok učinila. 
 
* LN Mrzí vás, že nemáte dekret z rukou pana prezidenta? 
 
 Jmenovací dekrety podepsané prezidentem republiky a předsedou vlády ČR jsem obdržel 
společně s ostatními nově jmenovanými rektory z rukou ministra školství v prostorách Karolina. 
Vlastní akt byl slavnostní a důstojný. Ne, nijak mě nemrzí, že se neuskutečnil na Pražském hradě, jak 
bývalo dříve zvykem. 
 
* LN Jak se díváte na eventuální politické angažmá vašeho kolegy Mikuláše Beka z Brna, který možná 
zkusí volby do Senátu? Sám jste rovněž kandidoval. 
 
 Nevím, zda mi přísluší se vyjadřovat k zamýšlenému politickému angažmá pana rektora 
Beka. Obecně si však myslím, že je dobře, když lidé, kteří se osvědčili v nelehkých vyjednáváních na 
univerzitách, nabídnou svoje zkušenosti a rozhled v politice a při správě věcí veřejných... 
 
* LN A vy? Budete jako rektor spíše tím pracujícím dovnitř, anebo budete veřejně hodně vidět? 
 
 Každá univerzita je do jisté míry svět sám o sobě a vyžaduje plné nasazení. Množství 
důležitých věcí, kterým je třeba věnovat pozornost, určitě neklesá, ale roste. Bylo by však chybou se 
soustředit pouze a jen na vnitřní chod instituce. Chci se věnovat i obecnějším věcem, jakými jsou 
třeba spolupráce univerzit v domácím i mezinárodním měřítku. Například v rámci Evropské asociace 
univerzit, ale i na bilaterální bázi s partnerskými školami v Evropě, USA, Japonsku a dalších zemích. 
 
* LN Jaké budou vaše priority? 
 
 Mám tři. První priorita se týká vzdělávací činnosti a souvisí s novými institucionálními 
akreditacemi. Domnívám se, že je to příležitost, která se dá využít k větší provázanosti a spolupráci 
fakult v rámci celé univerzity. Univerzita Pardubice již požádala Národní akreditační úřad o 
institucionální akreditaci pro šest oblastí vzdělávání: doprava, ekonomické obory, historické vědy, 
chemie, informatika a zdravotnické obory. Druhou prioritou je výzkum, kde bych chtěl dbát na kvalitu – 
mimo jiné tím, že vytvoříme lepší podmínky pro samotné vědce a zároveň i mezinárodní spolupráci, 
která je onou třetí prioritou. 
 
* LNA není to jen obecná proklamace? Jak se to dá zařídit? 
 
 Kvalitní výzkum samozřejmě závisí na práci konkrétních týmů. Řada lidí je přesvědčena, že 
výzkum se dá naplánovat. Výzkum se ale plánuje velmi obtížně – právě proto, že je vázán na aktivity 
jednotlivců a jejich konkrétní spolupráci. Chtěl bych vytvořit příznivější prostředí pro spolupráci a 
vědecký růst zejména mladých vědců a jejich interakci s nejlepšími pracovišti ve světovém měřítku. 
Proto mě zajímá právě i ona mezinárodní spolupráce. Rád bych, aby naše vzdělávací a výzkumné 
prostředí bylo dvojjazyčné. A to nejen mezi učiteli a studenty, ale i na dalších úrovních. Aby zahraniční 
pracovník mohl komunikovat se všemi, s nimiž přijde do styku, alespoň v elementární angličtině. 
Vybudovali jsme pěkné zázemí, máme ucelený kampus, který chválí zejména naši zahraniční 
kolegové. V tuto chvíli bychom se ale měli věnovat konkrétním vědcům. Mluvit s nimi, snažit se 
naplňovat jejich představy a usilovat o to, abychom zaujímali takové místo ve vědě a výuce, které nám 
náleží, abychom dokázali mobilizovat vlastní zdroje a nejlepší síly. 
 
* LN Jaká je role regionální vysoké školy pro roky 2018 až 2022? 
 



 Zde se musím ohradit: Univerzita Pardubice není „regionální vysokou školou“. Působíme 
sice v menším městě mimo metropolitní oblast, ale v řadě oborů máme nadregionální působnost. Naši 
studenti nepocházejí pouze z nejbližšího okolí, ale oborově specificky pokrývají prakticky celou 
republiku. Samozřejmě máme i zahraniční studenty. A ve vědě, výzkumu je nadregionální působnost 
ještě více patrná. Například podle citační analýzy jednoho procenta nejvíce citovaných vědeckých 
publikací v celosvětovém měřítku (Essential Science Indicators) patříme mezi osm nejlepších českých 
univerzit. Rád bych ve svém čtyřletém období v těchto trendech pokračoval i v jiných oborech, které 
jsou tradičně pěstovány na naší univerzitě. Chci, aby naše úspěchy byly dostatečně známé a 
pomohly nám v získávání kvalitních zájemců o studium, což je cílem univerzit, které nechtějí hrát jen 
tu regionální roli. 
 
* LN Sám jste chemikem, chemická fakulta má renomé. Je chemie stále vědecky nejsilnější? 
 
 Z vědeckého hlediska je určitě nejsilnějším oborem. Pokud se blíže podíváme na data z 
publikačního hodnocení výzkumu v Česku, pak naše fakulta chemicko-technologická patří mezi tři 
nejlepší univerzitní pracoviště v zemi. Vše ale není jen o síle a publikační výkonnosti. S potěšením 
sleduji, že například mezi top publikacemi každoročně vybíranými panelovým způsobem se pravidelně 
umisťují třeba i práce našich historiků z fakulty filozofické. 
 
* LN Unikátní je vaše fakulta restaurování, sídlící v Litomyšli. Jak se jí daří? Je o ni zájem? 
 
 Fakulta je jediná z našich sedmi, která nesídlí v Pardubicích; vznikla jako samostatná fakulta 
v roce 2005, ale navazuje na dřívější, již pětadvacetiletou tradici restaurátorské výuky. Je to pracoviště 
rozsahem sice nevelké, ale které si vydobylo respekt v oblasti restaurování památek. Je velice 
výběrovou školou, a tak na ní studuje jen devět desítek nejtalentovanějších. Naši restaurátoři se 
podílejí na řadě projektů doma i v zahraničí – na podzim například tým pod vedením Jakuba Ďoubala 
dokončil restaurování vzácného gotického náhrobku a tumby Arnošta z Pardubic ve farním kostele v 
polském Kladsku. Dalších příkladů práce je ovšem spousta. 
 
* LN Může být univerzita v Pardubicích mezinárodní? Dá se pracovat na „internacionalizaci“? 
 
 Ano, máme ambici být mezinárodně uznávanou univerzitou. A to nejen ve vědecko-
výzkumných aktivitách. I co se týče vzdělávání, chceme vytvářet co nejlepší podmínky pro 
mezinárodní spolupráci, nejen pro vyjíždění do zahraničí, ale vytvářet dvojjazyčné prostředí přímo 
doma, přilákat další mladé talentované lidi ze světa. V rámci nejrůznějších programů u nás již nyní 
studuje na jeden či dva semestry či celé studijní programy na 500 zahraničních studentů ze 70 zemí. 
Chceme být vnímáni jako moderní, otevřená a liberální instituce, která umí pečovat nejen o své 
studenty a zaměstnance, ale komunikovat také s veřejností jazykem a stylem, jemuž rozumí a najde v 
něm pro sebe užitek i mezinárodní veřejnost. 
 
Foto popis| V tuctu nových rektorů. Počátkem února se úřadu ujalo dvanáct rektorů vysokých škol, 
mezi nimiž byli rektoři Univerzity Karlovy, ČVUT či Univerzity Palackého a také Jiří Málek z 
Univerzity Pardubice (třetí zprava). Dekrety jim sice podepsal Miloš Zeman, který ale vynechal 
tradiční slavnostní jmenování na Hradě a přenechal akt ministru školství, jenž rektory pověřil v 
Karolinu. Devětapadesátiletý profesor Jiří Málek (vlevo) je fyzikálním chemikem, který 
východočeskou univerzitu již jednou vedl – v letech 2006 až 2010. Škole se před pár lety podařilo 
získat díky chemikovi Janu Macákovi elitní ERC grant, ale slávu školy šíří i další vědci, jako jsou 
Michal Holčapek (diagnostika rakoviny), Tomáš Syrový (chytré textilie) anebo historik Petr Vorel. 
Foto autor| FOTO MAFRA A ČT 
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